

da Sacrum Missae Sacrificium in suffragium eorumdem defunctorum Fidelium audierint, dummodo in utroque casu aliquam Ecclesiam, seu publicum Oratorium visitaverint, ibique per aliquod temporis spatium juxta mentem Sanctitatis sua pie oraverint.

3. Quod ipsis Christi fidelibus omnes et singulas Indulgencias quocumque modo concessas, vel in posterum concedendas, quas lucrari possunt, Animabus pariter defunctorum applicare liceat.

4. Quod ut magis ac magis Animabus piacularibus flammis addictis perenne tribuatur auxilium universi Orbis Christi fideles dictam oblationem exolventes, quatenus opus sit, hoc indulsum extensem habeatur.

Praetera eadem Sanctitas sua p[re]e oculis tum Adolescentes nondum ad Sacram Communionem accedentes, tum vero Infimos, Senes, Villicos, in carceribus detentos, coeterosque Fideles, qui aut Sacram Synaxim accedere, aut in feria secunda Sacrum Missae Sacrificium audire nequeant, in Audientia die 20 Novembris labentis anni clementer indulxit, ut omnibus et singulis Christi fidelibus, qui legitimo impedimento nequeant Sacrum audire in feria secunda, pro acquisitione supradictae nunciatae indulgentiae, in qualibet secunda feria, ut supra, concessa suffragetur Missa quam die Dominico ex praeecepto audire tenentur; pro omnibus et singulis vero Fidelibus, qui aut nondum Sacrae Eucaristiae summenda capaces, aut legitima aliae ratione hoc sacramentum sumere nequeant, benigne remisit facultatem arbitrio respectivi pro tempore Ordinarii Lectorum subdelegandi Confessarios ex approbatissima oportuna Communionis in aliis piis operibus commutatione. Non obstantibus in contrarium facientibus quibuscumque. Praesenti perpetuis futuris temporis valitudo, absque ulla Brevis expeditio[n].

Datum Romae ex Secretaria S. Congregationis Indulgientiarum.—Loco † signi. —F. Curd. Asquinus Praefectus.—A. Colombo, Secretarius.

J.

SEÑOR SAN JOSE.

Se instituye Patron de todos los reinos y dominios de España al Patriarca S. José.
Innocentius Papa XI. Ad perpetuam rei memoriam.

Eximia pietas in Deum et erga Beatos Coeli incolas cum Christo regnantes devotionis aliarumque regiarum virtutum decora cum praeclaris in Ecclesiam. Die meritis singularique in Nos et Apostolicam Sedem Fide conjuncta, quibus Charissimum in Christo Filium nostrum Carolum, Hispaniarum Regem Catholicum, multiplicitate insignivit Altissimus, paternam nostram in eum charitatem adducunt, ut pia illius vota ad augendam in terris Sanctorum veneracionem laudabiliter tendentia libertissime exaudiamus, coelestiumque gratiarum dispensationi nostrae divinitus conceditarum muniberibus decoremus, sicut ad Omnipotentis Dei gloriam, Sanctorum honorem, Christianique populi praesidium atque aedificationem salubriter in Domino expedire arbitramur.

Cum autem, sicut dilectus Filius nobilis Vir, Gaspar de Haro y Guzman, Marchio de Carpio, pro dicto Carolo Rege apud Nos et Sedem Apostolicam Orator, Nobis nuper exponi fecit, idem Carolus Rex pro peculiari sua erga gloriosum Patriarcham Sanctum Josephum, Beatissimae Virginis Dei Genitricis Mariae Sponsum, devotione, universa Regna et Dominia sua illius patrocinio atque protectioni commiserit, ipsumque Sanctum Josephum in Patronum et Protectorem eorumdem Regnum et Dominiorum elegerit, cupaque proterea opportune in praemissis a Nobis provideri et ut infra, indulgeri:

Nos pius et religiosum dicti Caroli Regis animum plurimum in Domino commendantes, supplicationibus ejus nomine Nobis per praefatum Gasparem Marchionem super hoc humiliiter porrectis, inclinati, de Venerabilium Fratrum Nostrorum S. R. E. Cardinalium, Sacris Ritibus praepositorum, consilio, electionem memorati Sancti Josephi in Patronum et Protectorem Regnum et Dominiorum praefatorum factam, ut praefertur, Auctoritate Apostolica, tenore praesentium, confirmamus et approbamus, illicque inviolabilis Apostolicae firmitatis robur adjicimus; ac omnes et singulos juris et facti defectus, si qui de super quomodolibet intervenierint, supplemus; et de praedicto Sancto Josepho in Patronum et Protectorem sic electo, praerogativas omnes ejusmodi Patronis et Protectoribus Regnum et Dominiorum competentes decernimus, juxta tamen Rubricas Breviarii et Missalis Romani et ad formam Constitutionis felic. rec. Urbani Papae VIII, Praedessoris nostri, super observatione festorum die 13 Septembria 1642 emanatae.

Praetera, ad augendam Fidelium devotionem et animarum salutem coelestibus Ecclesiae thesauris pia charitate intenti, omnibus utriusque sexus Christifidelibus vere poenitentibus et confessis, ac sacra Communione refectis, qui die festo Sancti Josephi praedicti, a primis Vesperis usque ad occasum solis diei

ben pues consultarse dichas leyes y los autores modernos que con arreglo á ellas han escrito de la sustanciacion de las causas. Pero con respecto á la parte canónica subsistente deben tenerse presentes, además de lo que traen los commendadores espaciadamente sobre cada uno de los títulos del libro 2º de las Decretales, lo que recopilaron y pusieron seguidamente, los que escribieron sobre el órden judicial eclesiástico, como son entre otros el Dr. Gonzalo Suarez de Paz, en su *Praxis eclesiastica et secularis*, Gomez Bayo en su obra del mismo título; el abed Carlos Pellegrino en su *Praxis Vicariorum et omnium in utroque foro jus dicentium*; el Ilmo. Paz Jordan en sus *Elucubrationes diversae*, tom. 3º *De re judicaria*; y por lo que toca a los juicios criminales será muy útil la docta obra del franciscano Fr. Luis María Sinistrari de Ameno: *Práctica criminalis illustrata*; y el reciente escritor canonista Bouix *Tractatus de Judiciis Ecclesiasticis*. (Dr. Arrillaga, nota 78.)

JURAMENTO.

"Gobierno eclesiástico del arzobispado de México.—A consecuencia de consulta hecha por uno de los señores vicarios foráneos, sobre si se debia absolver á los que juraron con restriccion, el Ilmo. Sr. Arzobispo en 12 (de Setiembre de 1857) decretó lo que copio:

"Contéstese al señor vicario foráneo, que si en la realidad no hubo juramento de la Constitucion con respecto á los artículos relativos á la religion y la Iglesia, y esto consta de una manera publica, de modo que todos los que sepan, los que están en este caso no se comprenden en la circular de la materia, á menos que hayan firmado la acta en la que conste que juraron sin restriccion, pues los que hayan firmado semejantes actas, deben retractarse."

Artículos de la Constitución Federal de 1857, á que se refieren los acretos, circulares, representaciones y protestas del obispo de Michoucan.

En el nombre de Dios y con la autoridad del pueblo mexicano. Los representantes de los diferentes estados, del distrito y territorios que componen la República de México, llamados por el plan proclamado en Ayutla el 1º de Marzo de 1854, reformado en Acapulco el dia 11 del mismo mes y año, y por la convocatoria expedida el 17 de Octubre de 1855, para constituir á la Nación bajo la forma de república democrática, representativa, popular, poniendo en ejercicio los poderes con que están investidos, cumplen con su alto encargo decretando la

siguiente constitucion política de la República Mexicana, sobre la indestructible base de su legítima independencia, proclamada el 16 de Setiembre de 1810 y consumada el 27 de Setiembre de 1821.

Art. 3º *La enseñanza es libre.* La ley determinará qué profesiones necesitan título para su ejercicio, y con qué requisitos se deben expedir.

Art. 5º Nadie puede ser obligado á prestar trabajos personales, sin la justa retribucion y sin su pleno consentimiento. *La ley no puede autorizar ningún contrato que tenga por objeto la pérdida ó el irrevocable sacrificio de la libertad del hombre*, ya sea por causa de trabajo, de educación, ó de voto religioso. Tampoco puede autorizar convenios en que el hombre pacte su proscripción ó destierro.

Art. 6º La manifestacion de las ideas no puede ser objeto de ninguna inquisicion judicial ó administrativa, sino en el caso de que ataque la moral, los derechos de tercero, provoque á algun crimen ó delito, ó perturbe el órden público.

Art. 7º Es inviolable la libertad de escribir y publicar escritos sobre cualquiera materia. Ninguna ley ni autoridad puede establecer la prévia censura, ni exigir fianza á los autores ó impresores, ni coartar la libertad de imprenta, que no tiene más límites que el respeto á la vida privada, á la moral y á la paz pública. Los delitos de imprenta serán juzgados por un jurado que califique el hecho, y por otro que aplique la ley y designe la pena.

Art. 9º A nadie se le puede coartar el derecho de asociarse ó de reunirse pacíficamente con cualquier objeto lícito; pero solamente los ciudadanos de la República pueden hacerlo para tomar parte en los asuntos políticos del país. Ninguna reunión armada tiene derecho de deliberar.

Art. 12 No hay ni se reconocen en la República títulos de nobleza, ni prerrogativas, ni honores hereditarios. Solo el pueblo, legítimamente representado, puede decretar recompensas en honor de los que hayan prestado ó prestarán servicios eminentes á la patria ó á la humanidad.

Art. 13. *En la República Mexicana nadie puede ser juzgado por leyes privativas, ni por tribunales especiales.* Ninguna persona ni corporación puede tener fueros, ni gozar de molumentos que no sean compensación de un servicio público, y estén fijados por la ley. Subsiste el fuero de guerra solamente para los delitos y faltas que tengan exacta conexión con la disciplina militar. La ley fijará con toda claridad los casos de esta excepción.

Art. 27. La propiedad de las personas no puede ser ocupa-

da sin su consentimiento, sino por causa de utilidad pública y previa indemnización. La ley determinará la autoridad que deba hacer la expropiación y los requisitos con que ésta haya de verificarse.

Ninguna corporacion civil ó eclesiástica, cualquiera que sea su carácter, denominación u objeto, tendrá capacidad legal para adquirir en propiedad ó administrar por sí bienes raíces, con la única excepción de los edificios destinados inmediata y directamente al servicio u objeto de la institución.

Art. 36. Son obligaciones del ciudadano de la República:

II. Alistarse en la guardia nacional.

Art. 39. La soberanía nacional reside esencial y originalmente en el pueblo. Todo poder público dimana del pueblo y se instituye para su beneficio. El pueblo tiene en todo tiempo el inalienable derecho de alterar o modificar la forma de su gobierno.

Art. 72. El congreso tiene facultad:

XXX. Para expedir todas las leyes que sean necesarias y propias para hacer efectivas las facultades antedichas y todas las otras concedidas por esta constitución á los poderes de la Unión. (1)

Art. 123. Corresponde exclusivamente á los poderes federales ejercer, en materias de culto religioso y disciplina externa, la intervención que designen las leyes.

Artículo transitorio. Esta constitución se publicará desde luego y será jurada con la mayor solemnidad en toda la República; pero con excepción de las disposiciones relativas á las elecciones de los supremos poderes federales, y de los estados, no comenzará á regir hasta el 16 de Setiembre próximo venidero, en que debe instalarse el primer congreso constitucional. Desde entonces el presidente de la República y la suprema corte de justicia, que deben continuar en ejercicio hasta que tomen posesión los individuos electos constitucionalmen-

(1) Este artículo, en materias religiosas y eclesiásticas es correlativo del 123. Segun éste la facultad legislativa del congreso se extiende hasta el culto religioso y disciplina externa, como luego se advierte. Para comprender pues la razon que tuve para protestar igualmente contra la atribucion XXX del artículo 72, debe tenerse presente lo dispuesto en el artículo 123.

te, se arreglarán en el desempeño de sus obligaciones y facultades á los preceptos de la Constitución. (1)

L.

LETANIA LAURETANA.

EDICTO. Nos el Dr. D. Pelagio Antonio de Labastida y Dávalos, por la gracia de Dios y de la Santa Sede Apostólica, arzobispo de México, Asistente al Sacro Sólio Pontificio, &c., &c.

A todos nuestros diocesanos, salud y bendicion en N. S. J. Hacemos saber, cómo nuestro santísimo Padre ha mandado que se agregue en la Letanía Lauretana, la invocacion de María Reina del santísimo Rosario, segun el decreto *urbis et orbis* que á la letra dice:

Decreto Urbis et Orbis.

El Dios de misericordia suscitó un gran santo para defensa y sostén de la Iglesia militante, Domingo de Guzman, fundador ilustre y padre de la Orden de predicadores, quien al emprender el combate en favor de la Iglesia, puso ante toda su confianza en la oracion, siendo el primero en instruirla con el nombre del santo Rosario, propagándola luego en todo el mundo por si y por sus religiosos. No tardaron los católicos en hacer siempre de esta admirable fórmula de oracion como el distintivo noble de su piedad cristiana. Así es, que apenas nuestro santísimo Padre el Papa Leon XIII se propuso obtener en las presentes necesidades el auxilio de Jesucristo por la intercession de la Virgen María su Madre, prescribiendo por sus letras Encíclicas que se consagrara en todo el mundo el mes de Octubre del presente año, mediante el ejercicio del santo Rosario, cuando en todas partes los obispos y los pueblos fieles obedeciendo la voluntad del Pastor supremo, dieron con la asidua recitacion del Rosario excelentes pruebas de su piedad y amor para con la amantissima Madre de Dios, abrigando en sus corazones esperanzas ciertas de que con la ayuda de esta Bienaventurada Virgen, habrian de obtener con mas eficacia

(1) Lo que está anotado con cursiva denota la parte del artículo a que me refiero en mis protestas, cuando en él hay varias partes, y entre éstas algunas que no afectan las cuestiones religiosas y eclesiásticas. Cuando nada se pone de cursiva, es porque la protesta recae sobre todo el artículo.

hujusmodi, quascumque Ecclesias in Regnis et Dominiis dicti Regis, Deo in honorem ejusdem Sancti Josephi hactenus dedicatas, earumque quamlibet quotannis devote visitaverint, et ibi pro Christianorum Principium concordia, Haeresum expugnatione, et Sanctae Matris exaltatione pias ad Deum preces effuderint, plenariam omnium peccatorum suorum indulgentiam et remissionem misericorditer in Domino concedimus.

Non obstantibus quibuscumque Decretis ac Constitutionibus et Ordinationibus Apostolicis.

Datum Romae, apud Sanctum Petrum, sub annulo Piscatoris, die 19 Aprilis 1679, Pontificatus nostri anno tertio.

(Ex Bullar. Rom. Luxemburg., tom. XI, pág. 258.)

Nota. Habiendo reclamado contra el Patronato de S. José concedido en este Breve D. Francisco Jobe, agente de las catedrales, y estado eclesiástico de España, porque en él no se hacia mención del antiquísimo Patronato de Santiago, la S. Congregacion de Ritos declaró el dia 30 de Setiembre,probándolo el Pontífice el 15 de Noviembre de 1679, que dicho Breve se entendia concedido sin perjuicio del Patronato de Santiago, segun el tenor y forma de otro de Urbano VIII del año 1627, en que instituyó Patrona á Santa Teresa. Despues revocó este Breve el mismo Papa Inocencio XI el 26 de Setiembre de 1680. (Fast. N. O., Ord. 443 ad not. citando á Benedicto XIV, *De Beat. et Can. Sanct.*, lib. 4, part. 2, cap. 14, n° 11.) Hernaez.

Se instituye al Patriarca S. José Patrono de la Iglesia católica.

Pius Papa IX. Ad perpetuam rei memoriam.

Inclytum Patriarcham Beatum Josophum, quem Deus Omnipotens præ omnibus Sanctis suis purissimum verumque Spontsum esse voluit in terris Immaculatae Virginis Mariae, ac putatuum Unigeniti Filii sui patrem, quemque ad tam sublimia munera fidelissime implenda gratiis prorsus singularibus auxit et abunde cumulavit, merito Catholica Ecclesia gloria et honore in coelis coronatum amplissimum prosequitur cultu atque intimo veneratur pietatis affectu.

Quamobrem Romani Pontifices, Praedecessores nostri, ut augerent in dies ac ardentius excitarent in Christifidelium cordibus devotionem et reverentiam erga Sanctum Patriarcam, eosque cohortarentur ad illius apud Deum intercessionem summa cum fiducia implorandam, haud omiserunt, quocties opportuna esset occasio, novas semper ac majores publici cultus significaciones eidem decernere. Inter eos memoria repetere sufficiat Praedecessores nostres felicis recordationis Xistum IV, qui festum S. Josephi inseri voluit in Brevario et Missali Ro-

mano; Gregorium XV, qui decreto diei 8 Maii anno 1621 festum ipsum sub duplice praeevento in universo orbe recoli mandavit; Clementem X, qui die 6 Decembris anno 1670 eisdem festo ritum duplicis secundae classis concessit; Clementem XI, qui decreto diei 4 Februarii anno 1714 festum praedictum Mis sa ac Officio integre propriis condecoravit; ac tandem Benedictum XIII, qui nomen Sancti Patriarchae decreto edito die 19 Decembris anno 1726 Sanctorum Litaniis addi jussit.

Ac nos ipsi, postquam investigabili Dei iudicio ad supremam Petri Cathedram evecti fuimus, moti, tum illustrium Praedecessorum exemplis, tum singulari devotione, qua usque ab adolescentia erga eundem Sanctum Patriarcham affecti fuimus, decreto diei 10 Septembris anno 1847 magno animi nostri gaudio ad universam Ecclesiam sub ritu dupliois secundas classis extendimus festum Patrocinii ejus, quod jam pluribus in locis speciali hujus Sanctae Sedis induito celebrabatur. Verum postremis hisce temporibus, in quibus immane ac tetternum bellum contra Christi Ecclesiam fuit indictum, Fidelium devotione erga Sanctum Josephum adeo increvit et progressa est, ut omni ex parte ad Nos innumerae ac fervidissimae pervenerint postulationes, quae nuper, dum Sacrum Ecumenicum Concilium Vaticanum haberetur, ab omni Fidelium coetu et, quod maxime interest, a pluribus ex Venerabilibus Fratribus nostris S. R. Ecclesiae Cardinalibus et Episcopis renovatae fuere, quibus flagitabant, ut iuctuosis hisce temporibus ad milia omnia propulsanda, quae nos undique conturbant, efficacius Dei miserationem per merita et intercessionem Sancti Josephi exoraremus; illum Catholicae Ecclesiae Patronum declarau- tes.

Nos itaque hisce postulationibus moti, Divino lumine invato, tot ac tam pliis votis annuendum censuimus, ac peculiari Decreto nostrae Sacrorum Rituum Congregationis, quod inter Missarum solemnia in Nostris Patriarchalibus Basilicis, Lateranensi, Vaticana ac Liberiana die 8 Decembris elapsi anni 1870 Immaculatae Conceptioni ipsius sponsae sacro publicari jussimus, eundem Beatum Patriarcham Josephum Ecclesiae Catholicae Patronum solemniter declaravimus, illiusque festum die 19 Martii occurrent, deinceps sub ritu duplice primae classis, attamen sine Octava ratione Quadragesimae, in Orbe universo celebrari mandavimus. Et quoniam aequum reputamus, post nostram declarationem Sancti Patriarchae in Catholicae Ecclesiae Patronum, ipsi in publico Ecclesiastico cultu omnes et singulas honoris praerogativas tribuendas esse, quae juxta generales Breviariorum et Missalis Romani rubricas Sanctus Patronus praecipuis competunt, ideo Nos ex consultu Venerabilium

Fratrum nostrorum S. R. E. Cardinalem sacram tuendis ritibus praepositorum renovantes, confirmantes atque etiam ampliantes praesentibus nostris Litteris praefatam dispositionem illius Decreti, mandamus insuper, ac injungimus quae sequuntur:

Volumus scilicet, quod tam in festo Natali Sancti Josephi, quam in alio ipsius Petracini, etiam si occurrant extra Dominicam diem, addatur semper in Missa Symbolum seu *Credo*. Volumus insuper quod in oratione *A. cunctis*, quandocumque recitanda erit, adjiciatur semper post invocationem Beatae Mariae Virginis, et ante quoscumque alias Santos Patronos, exceptis Angelis et Sancto Joanne Baptista, commemoratione S. Josephi per haec verba, *cum Beato Joseph*. Volumus denique ut hoc ipso ordine servato inter suffragia Sanctorum, quandcumque illa a rubricis praescribuntur, apponatur sequens commemoratione in honorem ejusdem Sancti Josephi.—(Ad vesp.), antiph. *Ecce fidelis servus et prudens, quem constituit Dominus super familiam suam.* *V. Gloria et divitiae in domo ejus.* *R. Et justitia ejus manet in saeculum saeculi.*—(Ad laud.), Antiph. *Ipse Jesus erat incipiens quasi annorum triginta, ut putabatur filius Joseph.* *V. Os justi meditabitur supuentiam.* *R. Et lingua ejus loquetur iudicium.* (Oratio). *Deus, qui ineffabiliter providentia Beatum Joseph Sanctissimae Genitricis tuae sponsum eligere dignatus es, praesta, quaesumus, ut quem Protectorem vineramus in terris, intercesorem habere mereamur in celis.*

Haec volumus, mandamus, decernentes has Litteras Nostras firmas, validas et efficaces existere et fore, suosque plenarios et integros effectus sortiri et obtinere, non obstantibus Constitutionibus et Ordinationibus Apostolicis, caeterisque contrainis quibuscumque. Volumus autem, ut praesentium transcriptus Litterarum seu exemplis etiam impressis, manu aliquius Notarii publici suscriptis, et sigillo personae in Ecclesiastica dignitate constitutae munius, eadema propterea fides adhibeat, quae adveretur ipsis praesentibus, si forent exhibitae vel ostensae.

Datum Romae, apud S. Petrum sub annulo Piscatoris, die 7 Junii 1871, Ponificatus nostri anno vicesimo sexto. Hernaez, tom. II, pag. 587.)

JUBILEO O INDULGENCIA DE PORCIUNCULA.

“Respecto del Jubileo ó Indulgencia de Porciúncula, también debo advertir: que aunque luego que fuimos esclaustrados manifesté mi opinion en las notas que puse en los calendarios de 1862 y 63, probando hasta donde me fué posible el que no

habian perdido nuestras iglesias sus privilegios, siempre que siguieron bajo la jurisdicción y cuidado de los mismos religiosos; no obstante, despues se ha querido probar lo contrario, asegurando que ninguna de nuestras iglesias gozaba ya de los privilegios regulares, y principalmente que no se ganaba la Indulgencia de Porciúncula.

Por sunuesto, esto se dijo sin advertir la declaracion de la Sagrada Penitenciaría, de 18 de Abril de 1867, en que hablando este sagrado tribunal de las Indulgencias concedidas á las iglesias de los regulares esclaustrados de Italia, dice al concluir el número cinco. *Indulgentiae in ipsius Ordinis Ecclesiis, quibus affixa et assignatae fuerunt, quandiu iisdem ecclesiis aliquis Sacerdos ejusdem Ordinis Legitema auctoritate praepositus fuerit, perdurare, ut antea, omnino censatur.* Esto es bastante claro, pero aun se puede agregar más.

¿Por qué no se puso en práctica la gracia de dicha Indulgencia, concedida desde Enero de 1866 para la iglesia de la Caridad ó Colegio de Niñas de esta capital? Por la condicion que traia el Breve, de que se concedia, con tal que distara un miliario de alguna iglesia franciscana. *Dummodo nulla extet eo loci vel unius saltuum miliarii spatio distet Franciscalis Ordinis Ecclesia.*

Mas con todo esto se insistia en la opinion contraria, hasta que felizmente llegó el Ilmo. Sr. Arzobispo de México, y luego que supo la duda ó disputa que había sobre la materia, ordenó se le avisara por la secretaría al M. R. P. provincial del Santo Evangelio, que: “ateniéndose S. S. Ilma, á las últimas resoluciones de la Santa Sede, declaraba, el que se podía ganar la referida Indulgencia en todas las iglesias franciscanas, que estén servidas por algún religioso de la misma orden.”

Con tan respetable resolucion ha quedado concluido el asunto, y mientras los franciscanos tengan poder de seguir cuidando sus iglesias, los fieles disfrutarán de esta gracia tan singular, que tanto honor le da á nuestra seráfica Orden. (Directorio franciscano para el año de 1872, pag. 80.)

JUICIOS ECLESIASTICOS.

“Todas las diversas materias pertenecientes á la forma y secuela de los juicios, comprendidos en el lib. II (del Concilio III Mexicano), han sufrido en el tiempo corrido desde la celebracion de este Concilio hasta la presente grandes modificaciones, así por nuevos decretos pontificios o costumbres introducidas contra algunas prácticas antiquas, como por las leyes españolas ó mexicanas adoptadas en el foro eclesiástico. De-